
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

ÅRSBERETNING  2009 
 

Ældrerådet i Norddjurs Kommune 
 

 
 
 
 
 



Møder: 
 
Ældrerådet har i 2009 holdt 12 ordinære møder. 
Herudover har de af ældrerådet nedsatte arbejdsgrupper holdt et antal møder: 

• Arbejdsgruppe for sundhed og fys 
• Arbejdsgruppe for kultur og trafik 
• Arbejdsgruppe for pleje og plejeboliger 
• Arbejdsgruppe for madordninger 
• Arbejdsgruppe for økonomi, presse og information 
• I 2009 nedsattes valgbestyrelsen 

Ældrerådets medlemmer har på forskellig vis deltaget i møder og kurser arrangeret af Danske 
Ældreråd, herunder det årlige repræsentantskabsmøde i Nyborg. Formanden har deltaget i møderne 
i Regionsældrerådet i Viborg 4 gange årligt. 
Ældrerådet har deltaget i dialogmøder med voksen- og plejeudvalget samt med visitationsenheden. 
 
Høringer: 
 
År 2009 har krævet mange høringssvar af ældrerådet på mange forskellige områder, der alle drejer 
sig om den ældre del af befolkningen: 

• Ældrebolighandlingsplanen 
• Kommuneplanen 2009 – 2021 
• Liv i landsbyerne 
• Norddjurs Kommunes handicappolitik 
• Norddjurs Kommunes demenspolitik 
• Tilsynsrapporter fra kommunens uanmeldte tilsyn og anmeldte tilsyn på kommunens 

plejehjem/plejecentre 
• Kommunens tilsyn med psykiske og fysiske bofællesskaber 
• Embedslægeinstitutionens tilsyn på plejeboliger. 

Herudover har ældrerådet behandlet forslag til kvalitetsstandarder for de enkelte områder i 
ældreplejen m.v. 
 
Ældrebolighandlingsplanens fase 1 omhandlede byggerier af 3 nye plejecentre: Violskrænten med 
84 boliger, Digterparken med 86 boliger og Glesborg Plejecenter med 60 boliger samt byggeri af 40 
nye handicapboliger ”Skovstjernen”.  
Herudover bliver der renoveret ældreboliger i Ørsted og Allingåbro. 
Ældrebolighandlingsplanens 2. fase omhandler om- og tilbygning af Plejehjemmet Møllehjemmet i 
Auning, samt Plejehjemmet Vestervang, der ombygges til bofællesskaber for psykiske 
handicappede, og en del mindre forbedringer og vedligeholdelsesarbejder. 
 
Kommuneplanen blev godkendt af kommunalbestyrelsen i decembermødet 2009, efter at den 
havde været til høring mange steder bl.a. i ældrerådet. 
Ældrerådet kunne godkende planens side 175 med hensyn til forventede plejeboligbyggerier, men 
ønskede tilføjet en social dimension omkring kommunens ønsker til servicetilbud til 
ældrebefolkningen, og specielt ældre svage, der har behov for hjælp og pleje. Dette fik vi ikke med!  
 
Liv i Landsbyerne er en god plan for at bevare de små samfund rundt omkring i kommunen og for 
at fastholde befolkningen på landet. I ældrerådets høringssvar gav vi udtryk for vores medvirken, 
men gjorde opmærksom på, at infrastrukturen og trafikplanlægningen er vigtige elementer for at 
bevare landsbyerne, ligesom det er vigtigt, at planlægningen og tiltag i landsbyerne følges op med 
støtte og initiativer fra kommunens side. 
 



Kommunens Handicappolitik og forslag hertil kunne ældrerådet anbefale fuldt ud. 
 
Kommunens demenspolitik og forslag hertil blev anbefalet af ældrerådet, der samtidig ønskede 
nødvendige midler sat af til forbedringer af dagtilbud i Øst for hjemmeboende demente. Ældrerådet 
finder ikke, at udgifterne hertil kan holdes indenfor de afsatte budgetrammer på plejeområdet. 
Det glæder ældrerådet, at en bygning ved Fuglsanggården snarest indrettes til dagcenter Øst, hvor 
man i Vest har dagcenter ”Damhuset” ved Julielund uden for Allingåbro. 
 
Tilsynsrapporter  fra  kommunens 10 plejeboliger samt det selvejende Voldby Plejehjem har alle 
været til høring i ældrerådet. 
Embedslægeinstitutionen har sendt 11 tilsynsrapporter samt en enkelt efterfølgende rapport til 
høring. 
Det kommunale tilsyn har fremsendt 10 tilsynsrapporter vedrørende de uanmeldte tilsyn og 10 
rapporter vedrørende anmeldte tilsyn, også kaldet dialogmøder. 
Efter behandling i ældrerådsmøderne er rapporterne videresendt til voksen- og plejeudvalget med 
rådets høringssvar. 
Ældrerådet må konstatere, at plejehjemmene nu i langt de fleste tilfælde opfylder kravene til 
dokumentation i form af handleplaner, medicinplaner, beboernes personlige oplysninger, og det er 
et generelt indtryk, at vi har gode og velfungerende plejehjem, og et godt og veluddannet personale, 
der trods økonomiske nedskæringer gør alt for, at dagligdagen bliver så god som mulig for 
plejehjemsbeboerne. 
Ældrerådet må dog stadig konstatere, at de økonomiske nedskæringer i april 2008 og igen ved 
budgetlægningen for 2010, og dermed personalereduktioner, går ud over arbejdet med aktivering af 
beboerne. 
De frivillige omkring de enkelte plejehjem udfylder en del af aktiveringsopgaverne på bedste vis, 
men kun sporadisk, da det er det faste personale der har opgaven i dagligdagen. 
 
FN’s ældredag blev afholdt den 1. oktober 2009 i Ørum Aktiv Center, med 88 deltagere. 
Ældrerådet havde valgt at sætte fokus på kommunens ældrepolitik, og havde indbudt en 
repræsentant fra hver af de opstillede partier til kommunalvalget den 17. november. Der var en 
livlig debat mellem politikere og deltagere, hvor der blev vendt mange spørgsmål fra økonomi til 
demens og ældrepleje. Men der blev ikke givet mange bud eller løfter for ældrepolitikken de 
kommende år. 
 
Norddjurs Kommunes kvalitetsstandarder: 
 
Ældrerådet har i år og tidligere år skullet tage stilling til kommunens servicetilbud til 
ældrebefolkningen gennem de mange kvalitetsstandarder. Vores kun 4 år gamle kommune 
sammenlagt af 3 og en halv kommunen skulle på mange områder harmoniseres, så der blev ens 
tilbud til alle fra Vest til Øst, men der er endnu ikke udarbejdet en samlet plan for Norddjurs 
Kommunes ældrepolitik. Ældrerådet har afgivet høringssvar omkring følgende kvalitetsstandarder: 

• Kvalitetsstandard for træningsområdet (træning og vedligeholdelsestræning) 
• Værdigrundlag og kvalitetsstandarder omkring plejeboliger 
• Kvalitetsstandard for visitation til hjælp i eget hjem 
• Plejeområdet – fast kontaktperson i hjemmeplejen 
• Kvalitetsstandard 2009 vedrørende praktiske opgaver i hjemmeplejen 
• Kvalitetsstandard for bostøtte, jfr. Servicelovens § 85 
• Støtte til køb af bil – Servicelovens § 114 
• Standard for indberetninger af magtanvendelse 
• Frivilligpolitik – Servicelovens § 18 
• Udkast til sundhedspolitik 



• Plejeområdet – Visitation til plejeboliger m.v. 
• Omsorgstandpleje – visitation – ansøgning 
• Det kommunale tilsyn i plejeboliger 
• Pasning af døende – plejevederlag 
• Kvalitetsstandard for uddelegering af sygeplejeydelser 
• Forebyggende besøg til ældre over 75 år 
• Pasning af nærtstående med handicap og sygdom 
• Plejeområdet – ledelsesstruktur og organiseringsstruktur 
• Kvalitetsstandard for oprettelse af bruger- og pårørenderåd 

 
Plan for kommunens ældrepolitik: 
 
Ældrerådet savner stadig, at kommunens politikere tager stilling til udarbejdelse af en ældrepolitik, 
som en overordnet plan for service overfor ældre borgere, og især ældre svage borgere i kommunen. 
Tidligere havde Grenaa Kommune en ældrepolitisk handlingsplan, men en sådan er endnu ikke 
udarbejdet i Norddjurs Kommune. 
Derfor har ældrerådet i det sidste halve års tid af 2009 drøftet ældrepolitik og hvilke elementer 
denne skulle indeholde. Ældrerådets forskellige arbejdsgrupper har givet deres bud på 
ældrepolitikkens indhold, og ældrerådet har afsluttet arbejdet i sit sidste møde i december 2009 med 
vedtagelse af en skrivelse til kommunalbestyrelsen via voksen- og plejeudvalget, hvori opfordres til 
at indgå i et arbejde med udarbejdelse af ældrepolitikken. Her har ældrerådet tilbudt sin medvirken. 
 
Ældrerådets sammensætning i 2009: 
 
Ved årets begyndelse anmodede Kirsten Katholm Ravn om tilladelse til at udtræde af rådet på 
grund af  fraflytning. I stedet blev suppleant Lizzie Norrland Petersen indkaldt. Rådet har herefter 
bestået af: 
Svend Erik Christiansen, Grenaa, formand 
Jens Erik Madsen, Allingåbro, næstformand 
Svend Busse, Grenaa 
Marie Christensen, Trustrup 
Bent Gyldenvang, Grenaa 
Lizzie Norrland Petersen, Grenaa 
Grethe Aagaard-Møller, Grenaa 
Jørn Kolind Lassen, Allingåbro 
Bodil Jensen, Auning 
Erling Nitschke, Grenaa 
Holger Andersen, Ørsted 
Hans Bøge, Ørsted 
Asta Pedersen, Vivild 
Bent Juhl Jensen, Auning 
Jens Anker Laursen, Allingåbro 
 
Af ældrerådets medlemmer var følgende valgt til klagerådet vedrørende hjemmehjælp: 
Svend Busse, formand 
Jens Erik Madsen 
Asta Pedersen 
 
 
 
 



Valg til ældrerådet den 17. november 2009: 
 
Af 10.197 stemmeberettigede afgav 6.664 deres stemme. Dette gav en stemmeprocent på 65,4. 
Der blev valgt 13 medlemmer til ældrerådet ud af i alt 22 kandidater. (Det er besluttet at nedsætte 
ældrerådets 15 medlemmer til 13). 5 medlemmer blev  genvalgt,  medens 8 er nyvalgte medlemmer. 
Det nye ældreråd 2010 – 2013 består af 6 kvinder og 7 mænd. 
 
Følgende blev valgt: 
Aase Andersen, Ørsted 
Lis Hamann, Karlby 
Bent Juhl Jensen, Auning 
Hans Stagstrup Kristensen, Bønnerup Strand 
Jens Erik Madsen, Allingåbro 
Ingeborg Kyed Pedersen, Skærvad 
Svend Erik Christiansen, Grenaa 
Bent Gyldenvang, Grenaa 
Anna Lund Hansen, Grenaa 
Birgit Jensen, Grenaa 
Erik Laursen, Grenaa 
Birgit Lindgaard, Trustrup 
Erling Nitschke, Grenaa 
 
Ved det konstituerende møde den 25. november 2009 blev Svend Erik Christiansen valgt til 
formand og Jens Erik Madsen til næstformand. Øvrige poster og arbejdsgrupper er valgt på mødet 
den 7. januar 2010.  
 
Norddjurs Kommunes Ældreråd den 27. januar 2010  
 
Svend Erik Christiansen 
formand 
 
 
 
  
  


